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POUCENí O TVAROSLoví STARÉ CEŠTINY

Pri porozumení tvarum staré ceštiny pusobí dnešnimu ctenári potíž d~Tevec~
Predevšfm to je jiná podoba tvaru zpusobená tím, že je v nich zachován starší
hláskový stav. Na pr. staroceské tvary vedú, tebú, hlavú liší se od dnešních
tvaru vedou, tebou, hlavou jen tím, že v r.J.~'-l :J.eDi provedena zmena ú v ou. Tvar
'l1 cese je správný 6. p. jedno c. s náležitou prehláskou a v e, v nemž se pak koncové
e zmenilo v e (klesáním jotace) a v kmeni byla dodatecne zrušena prehláska vyrGv­
náním s jinými tvary, kde pro ni nebyly podmínky (casu, casem, casy). Tvar panú
(7. p. jedno c.) se zmenil v paní provedením preblásky ú v í.

Základní znalost vývoje hláskové soustavy' ceštiny (k jejfmu poznání mají
prispet i predchozí výklady) odstranuje však nejvetší cást techto potíží.

Další potíže, hlubší, pusobí vša..'k:to, že nekteré tvary zanikly nebo byly nab.!'a­
zovány jinými, a tak se pozdejší dobe staly nesrozumitelnými. Zákonitost techto
zmen je daleko složitejší než zákonitost hláskoslovného vývoje. Protože od všech
ctenáru našeho literárního dec15.ctvínelze vždy požadovat podrobné znalosti
historické mluvnice, upozornujeme na hlavní obecné znaky staroceského tvaro­
sloví. Jde o takové prípady, které se v ukázkáó casto opakuji; na ojedinelé jevy

se upozornuje na príshfšném míste ve vysvetlivkách jazykových.

1. V sklonování i casování mela stará cestina vedle jednotného a množného
cislataké zvláštní tvarY císla d':ojného (duálu). U jmen se jich užívalo, jestliže
jména ~Coya1a predmetY vysky~jící se v páru, jako na pr. telesné údy a orgány
(kolene, noze, rameni, oci, uši a pod.), anebo jestliže se mluvilo o dvojicích (synoma

~grni,'t'Q~dlJi,.t.j. svým dvema synum); v druhém prípade bývá nejcasteji jméno
~'eJslQY~QlJ,4'lJanebo oba.

, í;)v,JM pglo melo IV sklonování pro v&echnypády tri základJií tvary:
IAqJ;, h JHllp. dva dobrá ehlapy~ oráce, syny~ hosti, loktyj

-Z.·a,~"p.dvú dobrú ehlapú, orácú a orácí (prehlas.), synú, ';;"ostú a hostí
(prehlas.), loktúj

.3. a,7, p. dvema dobrýma ehlapoma, oricoma, synoma, hostma, loktoma;

len. 'I. a 4. p. dvedobriej n. dobrie n. dobréj rybe~ duši, paní, kosti, maten;
2. a6. p.:dvú dobrú rybú, dušú a duší (prehlas.),panú a paní (prehlas.), kostú

a kostí (prehlas.), materú a materí (prehlas.);
3. a 7. p. dvema dobrýma ?"ybama, dvUma, paniema, kostma, matermaj
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stf. 1. a 4. p. dve dobriej n. dobrie n. dobréj mlste, mofi, zmamení, rameni; kufete;
2. a 6. p. dvú dobrú mlstú, naoi'ú n. morí (prehlas.), smameiJú a znamení

(prehlas.), ramem4, kufatú;
3. a 6. p. dvema dobrýma mlstoma, mofema, mamenima, ramenoma, kufatma.

Dvojné císlo bylo už ve 14. století ojedinele nahrazováno množným, od konce
15. století nastal jeho znacný úpadek, takže zustaly v jazyce jen ojedinelé zbytky
(ruce, TUkou,oci, uši, oba, dva, obou... ).

V casováni mela stará ceština v dvojném císle koncovky v 1. os. -ve n. -va, v 2.
a 3. os. stejnou koncovku -ta. Dvojné císlo melo v prítomném casu tyto tvary:

1. os. vedwl n. vedeva, proslve n. proslva, kupujwe n. kupujeoa,
2. os. vedeta, prosíta, kupujeta,
3. os. vedeta, prosíta, kupujeta.

Pocobne v aoristu:

1. os. vedove n. vedO'Da,veaechO'D1n. vedechO'Da,
2. os. vedesta,
3. os. vedesta

a v imperfektu:
1. os. vediechO'Den. vediechO'Da,
2. os. vediešta,
3. os. vediešta.

V rozkazovacím zpusobu'melo dvojné clslo tvary:

1. os. proSfJen. prOSfJa,veavl n. veáva, kupujvl n. kupujva,
2. os. prosta, veata, kupujta.

Tak jako zanikaly tvary dvojného císla u sklonovaných jmen, tak také zanika­
ly u sloves.

Sklonováni

2. V sklonováni je treba upozornit na to, že stará ceština mela daleko více
typu (vzoru) než má ceština dnešni. Jednotlivé typy skloneni však nemusily být
vázány na gramatický rod jmen. Stejne jako slovoiena se sklonovalo slovo vládyka
(3. p. jedn. c. vládyce jako ženi, pozdeji vládylurvi podle chlapO'Di).Daleko rozvi­
nutejší než dnes bylo sklonováni souhláskových kmenu (kámen, kamene, kameni;
ráme, ramene, rameni; nebe množ. c. nebesa, nebes, nebesÓ1n;kufl, kuflte, kufeti;
loket, lokte, lokti; mdti, matere, materi; dci, dcere, dceri). Už v staré ceštine však
docházelo k vetifmu a vetšfmu rozpadu techto typu sklonováni a prevážná cást
slov precházela k sklonováni kmenu samohláskových. Proto se ctenár setkává vedle
seae s tvary kameni i kamenu (v 3. p. jedno c.), mdti i máter ( v 1. p. jedn. c., pak
se sklonuje podle dlan), loku iloktu ( 2. p. jedn. c.) atd.

3. Podstatná jména mužského rod'.! v ne;~~~~~dobe vývoje spisovného ;",zyka
ne.rozUJovala životnost a neživotnost. V 4. p. jedno c. mela všechna mužská
podstatná jména stejný tvar, a to shodný s 1. pádem (vidím chlap, muž, stejne
jako fJidím hrad). Už v staré ceštine se však 7.áhy zacalo užívat u životných jmen
místo tvaru shodného s 1. pádem tvaru 2. pádu (vidím chlapa, muže, pozd. muže)
a tím. se životná jr:1éI'_~,odlišila od ne~ivotných. Jirý _postup nastal v 1. p. mmž. C.

Tu puvodní tvary na -i (chlapi, hradi, cEsi- s prt>.b1áskoua v e v kmeni) by'y roz­
štepeny: u životných jmen zustaly tvary puvodní (chlapi); u neživotných byl do
1. pádu prevzat tvar 4. pádu (hrady, casy- e-..:pred -y V druhé slabice nemohlo
dojit k prehlásce).

4. Z tvaru prídavných jmen je dnešnímu ctenáfí staroceských památek méne
srozumitelný komparativ (2. stupen). Starocesk}' komparativ mel pro mužský
rod jednak príponu -ejí (bohatejí, múdrejí, mdejt), jednak -í; toto -í mekcilo pred­
chozí souhlásku: chuzí ( k chudý), lepí ( k lep:)) a pred ním se odepina1y nekteré
prípony positivu: teží (k težký), dali G-< daleký), bliží (k blízký) a pod. Tvary žen.
rodu mely príponu -ši. Stted!ú rod mel tvary bohatejše, chuzše nebo bohatejie,
chuze. Množ. c. príponu -še. Ty se p:-ip~'lqJy na ;::ústo -{ muž. rodu: bohatejši,
bohatejše, chuzší, chuzše, lepš(. lepše, další, dalšp, blizE (bližší) blizše (bližo"e) a pod.
Casem tu však nabyly prevahy tvary podle sklonování prídavných jmen složených,
známé Z nové ceštiny: bohatejší, další, po ::,:. '> kmcaem pripodobneným positivu
(1. stupni) chudší m. chuzší.

Casováni

V casování došlo V; staré ceštine k pronikavejším zmenám než v sklonování.
5. Na prvním míSte je treba upozornit na starý tvar pro 1. os. jedno c. prít.

casu nekterých sloves. :Všechna slovesa mimo jsem, 'Oiem,jiem, jmám, dám (mimo
bezpriznaková) mela puvodne príponu -u: ,,·~a'lnesu, hrebu, peku, pnu, tTU,kryj7/.;

minu, tisknu; umlfu, trp'u; prošu; delaju, sázeju, te~'u,beru, kuju, laju; kupuju (kon­

cové-t4po mekké soulVásce menilo se prehláskou v -i: kryji, umeji, trpi,proši atd.).
VprUbehu 14~století ;pronikala oc:bezpríznakov:k~ sloves do 1. osoby prípona
-m,a t~ v techto typech: k tvarum znáš, zná, de'1áš,de'1ádotvorilo se znám, dNám,
kunlieš,unue(staženó z umeješ, umlje) vytvo~jlo se umiem (pak úžen5m umím),
k sásieš, ~ázie (staženo ze sázeješ, sázeje) vytvorilo se sáziem, k prosíš, prosí 'I,.y:vorilo
se prosím: Po Jistou dobu v 14. století v dobe prehlásky u v i objevují se trojí
tvary vedle sebe (umeju n. prehlasované umejí n. umifm apod.), ale novotvary (umiem
a pod.)zvolna nabývají ke konci 14. století vrchu.

6. Pro 1. os. množ. C. mela stará ceštins. ='5. ~<oncovky:-m, -tne (obou 'se užívá
dosud) a -nry: vedem, vedeme a vedemy.

7. Rozkazovací zpusob mel v staré ':eetine v2. os. jedno c. príponu -i všude
mimo po -j. Bylo tedy nesi, vedi,prosi, trpi, ale delaj, sázej atd. U sloves píti, bíti
krýti a pod. byl puvodrí tvar rozkazovacího zpusobu stažen v pí, bi, krj'.
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• Imperfektum má v staré ceštine rovnež znaClle pestré tvary. Tvary imper-
fekta jsou tvoreny nekde od stejného kmene minulého jako aorist, jinde od kmene
présentniho, u nekterých sloves se tvo~i tvary imperfekta od obou kmenu.

Základni typy (vzory) slovesné mají pravidleM v i:nperfektu tyto tvary:

jedno c. fJediech, dvoj. c. vediechO'Ve, množ. c. vediechom,
'Vedieše, vediešta, vediéte,
'Vedide; vediešta, vui:echu.

Podobne: nesiech atd., hrebiech, peticch, žniech, triech, kryjiech, mimech, tisk­

mech, umiech nebo umejiech, trpiech, proS1:ech,delách nebo delajiech, sáziech, tesách,
hrách nebo beriech, lajiech, kupovách atd.

Vedle pripon -šta a -šte objev.uji se také míšením s aoristem pripony -sta a
-ste, .

" Tvary aoristu a imperfekta se konce::n 14. století udržovaly už jen v psaném
jazyce, mizely z reci mluvené a vliver:l :::rluvené reci zacaly ustupovat i v j2.zyce

p~. Byly nahrazovány opisnými tvary (t. zv. perfektem) složenými z miJ1Ulého
pr:(cesti a z tvaru pomocného slovesa býti. Perfektem se v staré ceštine puvodne
ozp.ácoval výsledek minulého deje: napsal jsem mS.IDn2.psáno.

9.1;'vary prechodníku mela st2.ráceštma tyt€:o jako ceština nová, jerr 1X:C.!

D;lužSÍtéhórodu jedno c. nesa, delaje (puv. delaje) byl i pro rod stredni. Prechodní­
kovýchvazeb se však uživ:alo daleko hojneji; byly sarnostatnejší (byly pripojovány
,~,~cl spojkou a nebo i:plete se v to a neumeje, plete se do toho neznaje tO,

t, j..~ W ~, ackoli tomu nerozumí') a mely volnejší vztah k vetné stavbe­
Jl~ch ~ se záhy užívalo bez ?rislu~!'é ,,':1~,iy, podmet prechodníku; se
1:t<;R1~U,.shodovat s podmetem vety (vidiech u sne dievku krev locúce ,videl
iJl.Cm,y~ ,snu dívku lokajícikrev, jal<:loká krev'; tvar prechodniku locúce nemá
~y,s ~~ diC"/ku, podmet prechodníkové vazby "dívka" je jiný než podmet
dty, "j~'').,

8. Podstatne se v soustave ceských slovesných tvlUU od dnešni ce§tiny odlišuji
jedT'.oduchétvary pro vyjadrováni minulého casu, aoristu a imperfekta, jichž se
užívalo vedle tvaru složeného (nesl jsem) s puv. významem perfekta. Aorist ('Ved
n. vedech vedl jsem) vyjadroval proste dej minulý bez juéhokoli zretele k jinému
deji minulému, deje v minulosti za sebou postupujicí. Imperfektum ('Vediech),
tvorené zpravidla od sloves nedokonavých, vyjadrovaJ,o minulý dej pruvodni.

Tvary aoristu byly v staré ceštine znacne pestré, a to proto, že stará ceština
ve svém slovanském základu mela tri nestejne produktivni typy tvoreni aoristu
(silný a dvojí slabý), z nichž jeden (slabý) zvítezil, ale nevytlacil zbytky ostatnich
typu. Je treba rozeznávat i v ce§tine aorist silný, nemajícl zvláštni kmenotvornou
príponu nebo zvJ.á§tni aoristový znak a koncovkami jen nepatrne se lišici od pri­
tomného casu, a aorist slabý (dvojiho typu), majíci aoristový znak -eh- nebo -s­
a tím na prvni pohled patrný.

Tvary aoristu se tvorily od kmene minulého, t. j. od základu, který ziskáme,
odtrhneme-li od pricesti minulého priponu -1: 'Ved-(l), nes-, hreb-, pek-, tisk-, tre­
(Lta.:oces. tri-), kry-, minu-o rozume-. trpe-.prosi"'j 'Vola-.sáze- (staroces. sáze-), tesa-.
bra-.lá-) kupO'Va-.

Od kmene minulého zavreného (konciciho na souhlásku), tvoril se aorist silný:

jedno c. 'Ved, dvoj. C. 'Veduue, množ.C. 'Vedom,
'Vede. 'Vedeta, 'Vedete,
'Vede, 'Vedeta, 'Vedu.

p o z n.: Tvary 2. a 3. os. jednoc. jsou u všech typu aoristu navzájem shodné. Také v im­
perfektu mají 2. a 3. os. jedno c. stejnou podobu.

Podobne aor. nes, nese .•• nesiJ,pek. pece •.• peku, tisk, tišce .•• tisku a pod.
Protože tento starobylý aorist má mnoho shod tvarových s prítomným casem,

a tak se s nim mate, byl nahrazován mladším aoristen slabým (typu druhého):

jedno c. vedech, dvoj. c. 'VedechO'Ve, množ. C. 'Vedechom
'Vede, 'Vedesta. 'Vedeste,
'Vede, 'Vedesta, 'Vedechu.

Podobne nesech, tišcech (tu podle infinitivu pritvoren tué aorist tisknuch),
hrebech, pecech a pod.

Od minulého kmene otevreného (konciciho na samohlásku) tvon se jen aorist
slabý prvního typu:

jedno c. bych. dach, dvoj. c. bychO'Ve.dachO'Ve, množ. c. bychom. tlachom.
by, da. bysta. dasta, byste. daste,
by. da. bysta. dasta. bychu, tlachu.

Podobne trech, minuch (analogické tisknuch), rozumech, trpech, prosich, 'Volach,
sázech. brach, lách, kupO'Vach.

V koncovká~ -ste, -sta objevuje se casto -š.- místo -s- ('Vede/ta, 'Vedefte), a to
míšenim aoristových koncovek s koncovkami imperfekta.

Pro 2. a 3. os. jedno c. existuji jen tvary aoristu silného ('Vede,mce, dlla).
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